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VERSLAG 
Vastgesteld 29 augustus 1989 

De vaste commissie voor Binnenlandse Zaken', belast met het voorbe-
reidend onderzoek, brengt van haar bevindingen als volgt verslag uit. 

Onder het voorbehoud dat het kabinet de hierin vervatte vragen en 
opmerkingen tijdig zal hebben beantwoord, acht de commissie de 
openbare behandeling genoegzaam voorbereid. 

De leden van de C.D.A.-fractie hadden met belangstelling kennis 
genomen van het wetsvoorstel. Zij stemden in grote lijnen in met de 
inhoud ervan. Het voorstel bevat, naar hun oordeel, over het algemeen 
aanpassingen, die noodzakelijk zijn geworden door de herziening van de 
Kieswet. In het kader van de behandeling van dit wetsvoorstel hadden 
deze leden er geen behoefte aan de bij de herziening van de Kieswet 
gevoerde gedachtenwisseling te herhalen. De urgentie van een aantal 
wijzigingen, vooral in de Wet persoonsregistraties, noopt tot een snelle 
behandeling om de inwerkingtreding van dit wetsvoorstel gelijktijdig te 
laten plaatsvinden met de inwerkingtreding van de Kieswet. In dat licht 
legden de hier aan het woord zijnde leden het kabinet de vraag voor 
waarom de in de artikelen II en volgende opgenomen wijzigingen niet 
terstond zijn opgenomen in het voorstel tot herziening van de Kieswet en 
waarom er zo lange tijd - ruim een jaar na indiening van de Kieswet -
moest verlopen, voordat dit wetsvoorstel aanhangig kon worden 
gemaakt. 

In het algemene deel van de memorie van toelichting staat vermeld dat 
bij de artikelsgewijze toelichting ingegaan zal worden op het advies van 
de Kiesraad over het onderhavige wetsvoorstel. De leden van de 
C.D.A.-fractie hadden echter geen reactie aangetroffen op het voorstel 
van de Kiesraad van de gelegenheid gebruik te maken om, vooruitlopend 
op de herziening van de Gemeentewet, in de gemeentewet een bepaling 
op te nemen ertoe strekkende, dat de gemeenteraad de 
(beroeps)bepalingen van de Kieswet van overeenkomstige toepassing 
kan verklaren op verkiezingen van deelgemeenteraden. Zij nodigden de 
bewindslieden uit daarop alsnog in te gaan. Het kwam hun voor, dat het 
- gelet op het tempo waarin de behandeling van de herziene Gemeen-
tewet plaatsvindt - gewenst is thans een bepaling in de Gemeentewet op 
te nemen, mede met het oog op de, gecombineerd met de gemeente-
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raadsverkiezingen, in 1990 te houden deelgemeenteraadverkiezingen. 
De leden van de C.D.A.fractie herinnerden er aan, dat zij bij de behan-

deling van de Kieswet reeds hadden laten blijken het niet onlogisch te 
vinden de bepalingen over de Europese verkiezingen onder te brengen in 
de Kieswet zelf. Zij verwezen voor de argumenten kortheidshalve naar de 
behandeling van de Kieswet. Zij hadden aangekondigd daarop te zullen 
terugkomen bij de behandeling van dit wetsvoorstel. Derhalve vroegen zij 
de bewindslieden mede te delen welke dwingende redenen er zijn om de 
Wet Europese verkiezingen als afzonderlijke wet te handhaven. In het 
verlengde daarvan vroegen zij of het opnemen van de bepalingen uit 
artikel I als afzonderlijke afdeling in de Kieswet tot de mogelijkheden zou 
kunnen behoren. Zij vroegen het kabinet dit te overwegen. 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen naar de voortgang met 
betrekking tot het bereiken van een éénvormig Europees kiesstelsel. 
Welke problemen doen zich daarbij nu nog voor en wat denkt het kabinet 
van zijn kant aan de oplossing bij te dragen? Het gemis aan een dergelijk 
eenvormig kiesstelsel doet zich te meer gevoelen naarmate de Europese 
eenwording voortschrijdt, zo stelden deze leden. Zij wezen daarbij in het 
bijzonder op het Europa na het jaar 1992. 

De leden van de V.V.D.-fractie informeerden voorts wanneer het 
toegezegde verslag aangeboden zal kunnen worden over de deelname 
van de Nederlandse kiezers in het buitenland aan de recente verkiezingen 
voor het Europese parlement. Zij verwachtten een meer positieve inzet 
van het kabinet terzake en vroegen bij het toegezegde verslag tevens een 
overzicht te geven van de door het kabinet nodig geachte maatregelen. 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen de bewindslieden vervolgens 
een overzicht te geven van de deelname van buitenlandse EG-onder-
danen, die in Nederland woonachtig zijn, aan de recente Europese 
verkiezingen hier te lande. Welke nationaliteiten komen hiervoor 
momenteel in aanmerking en verschilt de deelname aanmerkelijk per 
nationaliteit? Zal naar verwachting het aantal betreffende nationaliteiten 
dalen omdat deze onderdanen mogen meedoen aan de Europese verkie-
zingen in hun eigen land? Is al aan te geven wanneer dat het geval kan 
zijn? Op grond van welke redenering is deze uitoefening van het 
kiesrecht hier te lande door niet-Nederlandse ingezetenen niet in strijd 
met de Grondwet? 

De leden van de V.V.D.-fractie stelden vast dat bij de recente Europese 
verkiezingen opnieuw problemen zijn ontstaan met de geheimhoudings-
plicht. Welke stappen heeft het kabinet genomen in de gevallen waarin 
de voorgeschreven geheimhouding - al dan niet met opzet - is 
geschonden? Deze leden vroegen om een overzicht van deze gevallen. 
Welke maatregelen zullen worden genomen ter voorkoming van 
herhaling bij volgende Europese verkiezingen? 

De leden van de V.V.D.-fractie meenden dat er ter zake van de vertrou-
welijkheid van de uitslagen een kleine leemte in de wet is geslopen. Het 
is immers een ieder toegestaan om het tellen van de stemmen bij te 
wonen. Weliswaar worden de stemtotalen niet bekendgemaakt, maar het 
opstellen van eigen «turflijstjes» kan niet worden tegengehouden. Indien 
zulks in vele stembureaus en stelselmatig zou geschieden is aldoende 
theoretisch de vermoedelijke uitslag van de stemming te construeren. Zij 
hadden hiertegen echter geen bezwaar, ook al gezien het feit dat opinie-
peilingen de vermoedelijke uitslag - zeker bij de Europese verkiezingen -
redelijk kunnen weergeven. Toch vroegen zij de bewindslieden op het 
bovenstaande in te gaan. 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen het kabinet andermaal te 
overwegen om de inhoud van de Wet Europese Verkiezingen op te 
nemen in de nieuwe Kieswet, zulks ter bevordering van de overzichte-
lijkheid. Hiervoor is te meer reden, naarmate de totstandkoming van een 
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eenvormig Europees kiesstelsel langer op zich laat wachten, zo stelden 
zij. 

De leden van de fractie van D66 hadden kennis genomen van het 
voorliggende wetsvoorstel, alsook van het feit dat het hier een 
technische aanpassing betreft als gevolg van de recente herziening van 
de Kieswet. Ondanks dit beperkte karakter van het wetsvoorstel wilden 
de leden van de D66-fractie in dit stadium toch een aantal opmerkingen 
maken. 

In de eerste plaats hadden zij zich afgevraagd of het niet voor de hand 
ligt de wetgeving met betrekking tot de Europese verkiezingen te 
integreren in de Kieswet. Gaarne vernamen zij van het kabinet of zulks is 
overwogen en, zo ja om welke reden daarvan is afgezien. 

In de tweede plaats vernamen zij graag welke maatregelen het kabinet 
voornemens is te treffen, ten einde te bewerkstelligen dat situaties, zo 
als die zich tijdens de laatste Europese verkiezingen hebben voorgedaan, 
niet langer mogelijk zijn. Zij doelden daarbij onder andere op het feit dat 
veel in het buitenland verblijvende kiezers te weinig tijd hebben gekregen 
om hun stem uit te brengen. 

Zij verwezen in dit verband ook naar de mondelinge vragen die aan de 
staatssecretaris van Binnenlandse zaken zijn voorgelegd op 14 juni 1989. 
In het verlengde van deze kwestie was deze leden eveneens ter ore 
gekomen dat verschillende instanties in Nederland bij het verzenden van 
verkiezingsbescheiden geen gebruik maken van luchtpost maar van - de 
aanzienlijk tragere - zeepost. De leden van de fractie van D66 konden 
zich in verband met deze kwestie voorstellen dat wordt overwogen een 
aantal waarborgen voor deelname aan (Europese) verkiezingen wettelijk 
vast te leggen. 

In de derde plaats wilden de leden van de fractie van D66 stilstaan bij 
het tijdstip van bekendmaking van de (Nederlandse) uitslag van de 
Europese verkiezingen. Met betrekking tot de tot nu toe gehouden drie 
verkiezingen voor het Europese Parlement viel de bekendmaking van de 
(Nederlandse) uitslag samen met de bekendmaking van de totale uitslag, 
en wel op de dag waarop de stemming in alle lidstaten is geëindigd. 
Deze leden vroegen de bewindslieden mede te delen of, en zo ja waarom 
zij van oordeel zijn dat deze situatie in de toekomst gehandhaafd dient te 
blijven. Naar de mening van deze leden gaat het daarbij om de afweging 
van het recht van de kiezer om zodra mogelijk kennis te nemen van de 
uitslag van de verkiezingen enerzijds, en de vraag in hoeverre het reëel is 
rekening te houden met het risico dat een eerder bekend gemaakte 
verkiezingsuitslag van bij voorbeeld de Nederlandse gemeente Bemmel 
van onevenredige invloed zal zijn op het politieke lot van de Griekse 
regering, anderzijds. In het verlengde van deze vraag vroegen de leden 
van de D66-fractie de bewindslieden om een reactie te geven op de in 
de kwestie Bemmel naar voren gebrachte overweging, dat nu de telling 
van de stemming in het openbaar geschiedt, de geheimhouding van de 
uitslag in wezen een zuiver fictief karakter draagt. 

ARTIKELEN 

Artikel I (artikel 6 nieuw) 

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen of de laatste zin van artikel 6, 
tweede lid, niet overbodig is, gelet op de algemene regel in artikel 3 1 . 

De leden van de V.V.D. fractie vroegen in welke EG-lidstaten de aldaar 
woonachtige Nederlanders het kiesrecht voor het Europese parlement is 
toegekend. Komen daar binnenkort meer lidstaten bij? Kan tevens een 
inzicht worden gegeven in de deelname door aldaar gevestigde Neder-
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landers aan de Europese verkiezingen in die landen? Welke sanctie 
bestaat er indien de betrokken Nederlander de verklaring dat hij in de 
EG-lidstaat waar hij woonachtig is niet zal stemmen niet naleeft? Vindt 
terzake overleg plaats in Europees verband of tussen de lidstaten? 

Artikel I (artikel 10 nieuw) 

De leden, behorende tot de C.D.A.-fractie, hadden met bijzondere 
belangstelling kennis genomen van de beschouwing over registratie van 
politieke groeperingen voor de Europese verkiezingen. Deze leden 
steunden de keuze van het kabinet om het advies van de Kiesraad op dit 
onderdeel niet op te volgen. Terecht wordt gesteld, dat sommige groepe-
ringen onder een gedeeltelijk andere naam aan die verkiezingen plegen 
deel te nemen. Dat dit niet altijd probleemloos verloopt ten opzichte van 
andere geregistreerde politieke groeperingen gaf deze leden aanleiding 
het kabinet de vraag voor te leggen nader in te gaan op de samenhang in 
registratie en aanduidingen bij Europese verkiezingen ten opzichte van bij 
voorbeeld Tweede Kamerverkiezingen. Zij zouden het op prijs stellen te 
vernemen op welke wijze beoordeeld zal moeten worden of het gebruik 
van een afkorting op basis van het onderhavige wetsvoorstel en de 
Kieswet geoorloofd is, indien de betreffende aanduiding door de 
Kiesraad is aanvaard. Ook zouden zij willen vernemen of bij de beoor-
deling relevant is op welk tijdstip de betreffende registratie is ingediend 
c.q. gehonoreerd. 

Artikel I (artikel 11 nieuw) 

De leden van de C.D.A.-fractie begrepen uit de toelichting, dat het de 
bedoeling is de doorwerking van registraties voor Europese verkiezingen 
naar andere verkiezingen te vermijden. Zij vroegen of het niet wenselijk 
zou kunnen zijn de mogelijkheid van doorwerking te geven. Past het niet 
in de systematiek van de Kieswet om die mogelijkheid te geven? 

Artikel I (artikel 13 nieuw) 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen welk belang ons land heeft bij 
het verplicht stellen van een verklaring dat een Nederlandse kandidaat 
voor het Europese parlement niet tevens in een andere lidstaat kandidaat 
zal zijn? Is het niet meer in overeenstemming met de Europese gedachte 
en met ons kiesstelsel om zulks ter beoordeling van de kiesgerechtigde 
zelf te laten? Is eventueel gewenste regulering van de dubbele verkiezing 
niet zuiverder op te lossen langs de weg van een incompatibiliteit? 

Artikel I (artikel 14 Nieuw) 

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen nader te verduidelijken waarom 
voor de formulering van het voorliggende artikel is gekozen zonder dat 
wordt verwezen naar artikel H 3 van de Kieswet. Zij stelden deze vraag, 
omdat hun uit de toelichting niet zonneklaar duidelijk is geworden, dat 
het genoemde artikel voor het overige wel van toepassing is bij de 
inlevering van lijsten. 

Artikel I (artikel 21 nieuw) 

De leden van de C.D.A.-fractie merken op, dat geheimhouding van de 
stemming geboden is vanwege de uiteenlopende tijdstippen waarop de 
stemming in de l idstaten eindigt. De bepaling geldt alleen ten aanzien 
van degenen die ambtshalve van de uitslag op de hoogte zijn. Zij vroegen 
welke sanctie staat op het overtreden van deze bepaling. 
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Artikel I (artikel 24 nieuw) 

De leden van de V.V.D.-fractie waren van mening dat het doel, op 
grond waarvan het kabinet bij algemene maatregel van bestuur kan 
afwijken van het Kiesbesluit, in de de wet moet worden vermeld. Een zo 
algemene formulering als in dit artikel voorgesteld, voldoet niet aan de 
vereisten voor een goede wetgeving, zo kwam het hun voor. 

Artikel I (artikel 28 nieuw) 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen de bewindslieden of de Wet 
incompatibiliteiten Europees Parlement in het licht van de onderhavige 
wijziging, dan wel in verband met andere ontwikkelingen sinds haar 
vaststelling, nog aanpassing behoeft. 

De voorzitter van de commissie, 
Hennekam 

De griffier van de commissie. 
Van der Windt 
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